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Eestis sündis emadepäeva 
idee Udernast pärit Helmi 
Mäelol. Lk 2

Tervisespordikeskuses 
arutati sihtasutuse tege-
vusplaane. Lk 3

Ka Elva tänavapildis 
võiks olla rohkem lilli. 
Lk 5

Leidlikelt meistritelt 
oodatakse nutikaid 
ja stiilseid kingitusi

Tartu maavalitsus kuulu-
tas välja Tartumaa esindus-
kingituse konkursi, kuhu 
oodatakse osalema kõiki 
huvilisi nii Tartumaalt kui 
kaugemalt. Tartu maava-
litsus kuulutas koostöös 
maakondliku rahvakultuuri 
spetsialistiga välja konkursi 
"Tartumaa kingitus", ergu-
tamaks käsitöömeistreid 
ja kaupmehi tooma turule 
esemeid, mida Tartumaa 
asutused, ettevõtted ja or-
ganisatsioonid võiksid kin-
kida koostööpartneritele ja 
sõpradele. Võistlusele võib 
pakkuda kunstiteoseid, käsi-
tööesemeid, toidu- ja ilutoo-
teid, trükiseid, helikandjaid 
ja muud esinduskingituseks 
sobivat. Tööd peavad olema 
seotud maakonna loodus-
liku ja kultuurilise eripära, 
traditsioonide, pärimuse, 
sümbolite ja legendidega, 
atraktiivsed ja maitsekad.

Konkursi auhinnafond 
on 8000 krooni, millele li-
sandub paremate tööde os-
tufond 12 000 krooni. Võit-
jad selgitab välja maavane-
ma moodustatud žürii.

Üks autor võib esitada 
konkursile kuni kolm eri-
nevat tööd; esitada võib 
ka kollektiivset loomingut. 
Tööde esitamise tähtpäev 
on 30. mai 2008. Konkursi 
täpsemad tingimused leiab 
veebilehelt www.tartumaa.
ee. Info: Astrid Hallik, 
Rahvakultuuri Arendus- 
ja Koolituskeskuse Tar-
tumaa spetsialist, tel 730 
5231, 5649 1696, astrid.
hallik@rahvakultuur.ee 
TMV

Kahes vallas iive 
positiivne

Kolme esimese kuuga on 
Elva piirkonna viies omava-
litsuses (Elva linn, Konguta, 
Rõngu, Nõo ja Rannu vald) 
sündinud kokku 35 last ja 
surnud 52 inimest. Kõige 
rohkem inimesi suri veeb-
ruaris (23) ja sündis jaanua-
ris (14). 

Kolme kuu iive oli po-
sitiivne Kongutas (2:1) ja 
Rannus (6:5). Kõige roh-
kem lapsi sündis Elvas (14), 
järgnesid Nõo (7), Rõngu 
(6), Rannu (6) ja Konguta 
(2).

Ka kõige rohkem inime-
si suri Elvas (21), järgnesid 
Rõngu (13), Nõo (12), Ran-
nu (5) ja Konguta (1). EPP

Nagu tavaks, kujunes ka 
seekordne Oja 7 keskkon-
namõjude hindamise kava 
kinnitamise arutelu sisu-
liselt linnaametnike koh-
tumiseks kodanikega, kus 
puudutati ka neid teema-
sid, mis ettenähtud arutelu 
raamidesse hästi ei mahtu-
nud.

Sirje Veldi

Elva raekoja saali kogu-
nes Oja 7 maa-alale plaani-
tava kortermajade rajooni 
arutelule mõnikümmend 
inimest, mis näitab, et seal-
sed majaomanikud on tõ-
siselt mures piirkonna üle-
arendamise pärast.

Keskkonnaagentuuri 
Viridis OÜ juhataja Olavi 
Hiiemäe sõnul selgitatakse, 
hinnatakse ja kirjeldatakse 
selle detailplaneeringuga 
kavandatavate tegevuste 
elluviimisest tingitud otse-
seid ja kaudseid mõjusid nii 
otsesele planeeringualale, 
mis hõlmav 4,6 ha, kui ka 
lähikeskkonnale.

“Iga kavandatav tegevus 
toob kaasa nii positiivseid 
kui negatiivseid muutusi. 
Meie ülesanne on fiksee-
rida negatiivsed mõjud ja 
leida lahendusi nende mõ-
jude vältimiseks. Kui see 
pole võimalik, siis leeven-
damiseks või kompensee-
rimiseks,” ütles Hiiemäe. 
“Keskkonnamõju hinda-
mise aruanne lõpeb meie-
poolsete ettepanekutega, 

Alustati veeprojekti 
esimese hankega

AS Emajõe Veevärk kuu-
lutas esmaspäeval välja oma 
esimese Emajõe-Võhandu 
valgala veemajandusprojek-
ti hanke, mis hõlmab Elva 
linna vee- ja kanalisatsioo-
nirajatiste projekteerimist.

Hange kestab kuni 30. 
maini, mil toimub pakku-
miste avamine, teatas Ema-
jõe Veevärk.

Kokku kuulutab Emajõe 
Veevärk välja kuus hanget, 
mis omakorda jaotuvad 
alamhangeteks. Järgmised 
hanked kuulutatakse välja 
samuti selle aasta jooksul 
ning graafiku järgi valmivad 
tööd 2010. aasta lõpuks.

Varasemad hanked valg-
ala veeprojekti käivitami-
seks tühistati, kuna esitatud 
pakkumised ületasid mit-
mekordselt tööks kavanda-
tud summasid. 

Emajõe-Võhandu alam-
vesikonna veemajanduspro-
jekt hõlmab kolme vee-et-
tevõtet – AS Võru Vesi, AS 
Põlva Vesi ja AS Emajõe 
Veevärk.

Euroopa Liidu Ühtekuu-
luvusfondilt saab Emajõe 
Veevärgi projektiosa toetust 
439 miljoni krooni ulatuses. 
Kokku lähevad tööd maks-
ma 516,6 miljonit krooni. 
BNS

Tähelepanu 
mesinikud!

Käes on aprilli keskpaik 
ja nüüdseks peaks hakkama 
juba selguma, kuidas me-
silased talvitusid. Osad pe-
red on läinud igaviku teed. 
Aga aprillis on veel palju 
selliseid peresid, kus on küll 
ema alles, aga mesilasi üld-
arvult napib. Praegu on see 
periood, kus vanad mesila-
sed massiliselt surevad, aga 
noori nimetamisväärselt 
juurde ei tule. Kuidas neid 
peresid targalt aidata?

Osad pered aga talvitusid 
nii, et praeguseks on ikka 
veel 7-8 kärjetänavat kae-
tud mesilastega. Siin võib 
tekkida jälle see oht, et kui 
tegutsetakse ebaõigesti, on 
jaanipäevaks üks või kaks 
sülemit tarust puu otsas ja 
peamiseks meekorje ajaks 
pole tarus õieti kedagi, kes 
mesinikule suurt meesaaki 
korjaks.

Sülemlemisele võib me-
silasi tõugata ka vilets kor-
jemaa, mitmesugused hai-
gused, pere nõrk seisukord 
ning mõned mesilastõud 
ongi väga sülemlemisaldid.

Kõiki neid probleeme 
püüame üheskoos aruta-
da ning lisaks räägime veel 
lihtsamatest emadekasvatu-
se meetoditest ja emade va-
hetusest loengu ja praktilise 
õppuse käigus laupäeval, 
19. aprillil algusega kell 10 
Pargi tn 34.

Tõnu Hiiemäe

Elanikud muretsevad oma 
elukeskkonna pärast

kuidas kavandatavat tege-
vust paremaks muuta, mil-
lised on võimalikud taga-
järjed ja nende ulatus, mil-
lised on arendustegevuse 
poolt- ja vastuargumendid 
ning jälgida, et kogu detail-
planeering ei läheks vastu-
ollu teiste planeeringute või 
seadustega.”

Keskkonnamõjude hin-
damise protsessi on kaasa-
tud TTÜ Säästva Tehnoloo-
gia Instituudi teadur, kesk-
konnakaitse doktor, bioloog 
Anneli Palo, Maa-ameti 
Geoinformaatika osakonna 
peaspetsialist, kartograaf 
Andres Hiiemäe, TÜ Teh-
noloogiainstituudi teadur, 
geoloogia magister, hüdro-
geoloog Andres Marandi.  
Vajadusel kaasatakse ka 
teisi eksperte.

Saalisolijatele tundus, et 
programmis pole piisavalt 
ja olulise aspektina lahti kir-
jutatud, kuidas arvestatakse 
sealse kogukonna huve.

“Ostsime kunagi sinna 
krundid ja ehitasime majad 
selle teadmisega, et sinna 
ümbruskonda kortermaju 
kunagi ei ehitata,” ütles Tii-
na Leosk.

Sealsed elanikud on 
muutnud valvsaks paari 
aasta tagused kogemused, 
kus majaehitaja, praegune 
volikogu liige August Vester 
sisuliselt eirates igasugust 
ehitusjärelvalvet, muutis 
omatahtsi planeeringu-
vastaselt pinnasereljeefi. 
Piirkonna elanike sõnul on 

loata maha võetud ka puid 
ning seda kõike vaatab lin-
navalitsus pealt, midagi ette 
võtmata. See sundis inimesi 
linnavalitsuselt küsima, kas 
ehk uue planeeringuga ei 
või juhtuda samuti.

Elva linnavalitsuse lin-
namajandusosakonna ju-
hataja Kalev Kepp ei õi-
gustanud tehtut, kuid oli 
sunnitud tõdema, et selle 
teo eest tõepoolest otseselt 
kedagi ei karistatud. Küll 
aga ei nõustunud ta kodani-
ke väitega ebaseaduslikest 
raietest sealkandis.

Elanikud juhtisid tähe-
lepanu, et kui varem on 
linnaametnikud lubanud, 
et sellesse piirkonda ehi-
tatakse vaid eramaju, siis 
nüüd soovitakse ehitada 
üheksa kortermaja, mis 
nende sõnul ei lähe kokku 
linna üldplaneeringuga, kus 
tingmärkide järgi võib välja 
lugeda, et seal on lubatud 
vaid pere- ja ridaelamute 
ehitus.

“Kui maa-ala on ette 
nähtud väikeelamumaaks, 
siis sinna korruselamute 
ehitamine on üsna oluline 
muudatus,” leidsid saalis-
olijad üsna üksmeelselt.

Nii arendaja kui linna-
ametnike sõnul on see tu-
levikuarutelu teema, kuid 
sisuliselt pole siin vastuolu 
seadusega, sest lubatud on 
ehitada kuni kahekorruseli-
si hooneid, ning kõrgemaid 
sinna ei planeeritagi.

Linnavalitsuse, hindaja 

ja arendaja tähelepanu ju-
hiti ka sellele, et plaanitud 
juurdepääs kruntidele on 
ebaloogiline ning 80 korte-
rit suurendab elanike arvu 
seal piirkonnas 250-300 
inimeseni, ning sealt hak-
kab läbi sõitma umbes 150 
autot iga päev. Kõigel sellel 
on otsene ja selge mõju elu-
keskkonnale.

Saalisolijad leidsid, et 
aeg, mis keskkonnamõjude 
hindamise programmile et-
tepanekute tegemiseks oli 
antud, oli liiga lühike.

Hiiemäe sõnul on prog-
ramm olnud 21 päeva tut-
vumiseks üleval internetis, 
linnavalitsuses ja raamatu-
kogus ning selle aja piken-
damine pole põhjendatud. 
Avaliku väljapaneku ajal on 
tehtud programmi täien-
damiseks kaks kirjalikku 
ettepanekut ning nendega 
saab ka programmi täien-
damisel arvestada. Eelole-
val esmaspäeval on plaanis 
keskkonnamõjude hinda-
mise programm esitada tut-
vumiseks maakonna kesk-
konnateenistusele ning kir-
jalike ettepanekute aega ei 
pikendata. Juulikuu jooksul 
võiks valmida see hindami-
se aruanne, millele järgneb 
aruande tulemuste avali-
kustamine. Seejärel peab 
aruande heaks kiitma kesk-
konnateenistus ning alles 
siis saab linnavalitsus teha 
otsuse, kas anda projektile 
roheline tee või mitte.

Kalev Kepil ja Olavi Hiiemäel (paremal) tuli vastata ka linnakodanike sellistele küsimustele, mis ei puudutanud keskkonna-
mõjude hindamise programmi kinnitamist, vaid juba otseselt detailplaneeringut ja eskiisprojekti.

Foto: Sirje Veldi
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13. aprillil on 110. sünniaas-
tapäev Udernas sündinud 
kirjanikul ja ühiskonnate-
gelasel Helmi Mäelol. Oma-
aegse Eesti ühe tuntuma 
karskustegelase suurimaks 
teeneks peetakse emade-
päeva tähistamise algata-
mist Eestis 1923. aastal.

Virve Tomson

Emadepäeva traditsioon 
pärineb eelmise sajandi 
algusaastate Ameerikast. 
Algataja oli õpetaja Ann 
Jarvis, kes 1907. aastal, oma 
ema teisel surma-aasta-
päeval kutsus lähikondseid 
tähistama emade mälestus-
päeva.

Emadele pühendatud 
päeva tähistamisega Eestis 
alustanud tolleaegne Nais-
te Karskusliidu sekretär 
Helmi Mäelo korraldas esi-
mese piduliku emadepäeva 
oma ema auks Uderna koo-
limajas. Emadepäeva kor-
raldades mõtles Mäelo oma 
lasterikkale emale, keda 
selle tõttu sugugi kõrgelt ei 
hinnatud.

“Ma ei julge öelda, kui-
võrd üldine see oli, aga 
Udernas valitses lasteroh-
kust halvustav meeleolu. 
Suurt lastekarja peeti vae-
suse ja rumaluse märgiks. 
Jõukamatel ja targematel 
oli hoopis vähem lapsi,” kir-
jutab Mäelo 1959. aastal il-
munud mälestusteraamatus 
“Talutütar”.

“Juhtisin ta [ema] istuma 
esimeste hulka. Ta põlvede 
najale toetus poeg Kristjan. 
Esimest korda kõnelesin 
seal emaarmastuse suuru-
sest ja tähtsusest, tema en-
nastsalgavast ohvrimeelsu-
sest laste kasuks, kes seda nii 
harva mõistavad hinnata.” 

Järgmisel aastal korral-
das Mäelo koos Naiste 
Karskusseltsi juhataja Hel-
mi Põllu ja paljude sõprus-
seltside toetusel emadepäe-
va kahekümnes kohas üle 
Eesti. Sellest alates hakati 
koostama ka juhendeid 
päeva läbiviimiseks, päe-

vakohaseid kõnesid ja pak-
kuma sobivat repertuaari 
esinemiseks. Maikuu teisel 
pühapäeval, nagu see ka 
Ameerikas tavaks on, ha-
kati emadepäeva tähistama 
1928. aastal. Naiste Kars-
kusseltsi alustatud tähtpäe-
va organiseerimise juhti-
mise võtsid 1935. aastal üle 
Riiklik Propagandatalitus ja 
Rahvakultuuri Rahvahari-
duse Nõukogu ning päeva-
kohased aktused ja üritused 
muutusid ametlikuks. 1938. 
aastal võttis lasterikkaid 
emasid Kadrioru lossis vas-
tu president.

Seitsmeteistkümnenda 
emadepäeva tähistamisega 
1939. aastal oli seotud kaua-
oodatud sündmus – Verevi 
järve ääres [praeguse Elva 
väikelastekodu teine maja] 
asunud Elva Emade Kodu 
sisseõnnistamine ja pidu-
lik avaaktus. Helmi Mäelo 
algatusel asutatud emade 
puhkekodu võttis vastu kü-
lalisi üle vabariigi ja Soome 
emasid, kelle pojad olid Tal-
vesõjas langenud.

Kahjuks ei andnud kee-
ruliseks kujunenud ajaloo-
sündmused emadele puh-
kuseks võimalusi kauaks.

Tahtis inseneriks
Helmi Rosalie Mäelo 

(neiupõlves Pett) sündis 13. 
aprillil 1898. aastal Udernas 
Morjentsi talus Mihkli ja 

Mari paljulapselises peres 
seitsmenda lapsena. Pettide 
pere kaheteistkümnest lap-
sest surid viis lapseeas.

Hariduse sai Helmi 
Mäelo Uderna ministee-
riumikoolis ja Tartu Eesti 
Noorsoo Kasvatuse Seltsi 
tütarlastegümnaasiumis, 
mille lõpetamisel õppis aas-
tatel 1920-23 Tartu Ülikooli 
õigusteaduskonnas.

“Õigusteadust hakkasin 
õppima vist seepärast, et 
see oli ainuke, milles nägin 
ühiskondlike küsimuste lä-
hedasi probleeme. Tegeli-
kult olin nendesse uppunud 
kogu oma hinge ja tegevuse-
ga,” kirjutab Helmi Mäelo. 
[Vastus 1970. aastal kirja-
niku elu ja tegevuse kohta 
uurimustööd teinud Elva 
keskkoooli 10. klassi õpilase 
Eha Silla kirjale].

Kirjaniku sõnul oli tema 
sooviks töötada hoopis ehi-
tusinsenerina.

“Kui ma oleksin poiss 
olnud ja kui oleks olnud 
võimalusi, oleksin õppinud 
ehitusinseneriks. See oli 
minu huvi ja on tänaseni,” 
kirjutab Mäelo. “Siin võõr-
sil ehitatakse palju ja kui 
neid ehitamisi juhtub minu 
trammiteede läheduses, siis 
jälgin neid ja nimetan “oma 
majaks”. Need on nii kaua 
“minu majad” kui saavad 
valmis. Siis on minu huvi 
nende vastu kadunud. Ini-
mene on ju ka iseendale üks 

tundmata ja imelik nähe.”
Eesti-aastatel aktiivne 

nais- ja karskusühingute 
asutaja Helmi Mäelo oli 
naisteajakirja Eesti Naine 
asutaja 1924. aastal ja selle 
toimetaja kuni ilmumisaja 
lõpuni 1940. aastal. Kirja-
niku asutatud naisteaja-
kirja õigusjärglane, mille 
nõukogulased Nõukogude 
Naiseks nimetasid, ilmub 
tänase päevani. Samuti lõi 
Mäelo kaasa mitmete teiste 
tolleaegsete Eestis ilmunud 
ühiskondlik-poliitiliste nais-
teajakirjade töös [Naiste 
Hääl, Naistööline, Talu-
naisterahvas (ilmus Lenin-
gradis), Naisterahva Soov, 
Vallatu Magasin].

Kirjaniku esikromaan 
“Isata” ilmus 1928. aastal, 
elu jooksul on ta kirjuta-
nud ühtekokku kolmteist 
romaani. Lisaks on kirjanik 
avaldanud ka hulk noor-
soo- ja populaarteaduslikke 
raamatuid, karsklus- ja kas-
vatusteemalisi brožüüre.

Eestis oli Mäelo viima-
seks kirjatööks Postimehes 
joonealusena ilmunud ro-
maan “Kevad saabub jälle”, 
mis kahjuks pooleli jäi.

Võõrsil pani Mäelo muu 
hulgas kirja ka oma kolm 
mälestusteraamatut, mil-
lest viimane, päevaraamatu 
vormis kirjutatud “Päevast 
päeva” ilmus 1978. aastal.

Eestist emigreerus Hel-
mi Mäelo 1944. aastal Sak-
samaale, sealt aasta hiljem 
Rootsi, kus oli aastatel 1960-
1975 Balti Humanistliku 
Ühingu sekretär. Mäelo oli 
ka Välismaise Eesti Kirja-
nike Liidu, Eesti PEN-klubi 
(kirjanike rahvusvaheline 
organisatsioon) ja Rootsi 
Kirjanike Liidu liige, Eesti 
Komitee ja Soome naiste 
karskusliidu auliige.

Kirjanik elas Stockholmis 
kuni oma surmani 17. juulil 
1978. aastal ja on maetud 
Stockholmi Metsakalmis-
tule.

Helmi Mäelo kirjutatud 
raamatutevaramust saavad 
huvilised hankida lugemist 
internetist Raamatukoi raa-
matupoest aadressil www.
raamatukoi.ee.

Eesti emadepäeva ema 
Helmi Mäelo – 110

Elvas saab koeri kiibistada
poole hinnaga

Elva linnavalitsus kutsub kõiki koeraomanikke oma 
lemmikut kiibistama. Kiibistamise aktsioon toimub 17. 
aprillil Elva loomakliinikus (Pikk 8, saunamaja) kella 15-
20ni.

Poole kiibistamise hinnast kompenseerib koeraomani-
kule linnavalitsus, 250 krooni tuleb maksta looma omani-
kul. Eelregistreerimine telefonil 5646 9773.

Elva loomakliiniku looma-
arst Tõnu Kalja (pildil) 
vastas Elva Postipoisi kü-
simustele.

Sirje Veldi

Miks peaks eelistama 
kiibistamist näiteks kaela-
rihmale trükitud või kin-
nitatud registrinumbrile 
või omaniku andmetele?

Tihti on juhtunud nii, et 
rihm on kaelast kadunud 
või on keegi kuri inimene 
selle loomal kaelast võt-
nud.

Milliseid loomi 
kiibistatakse? Kas ainult 
koeri?

Kiibistada võib kõiki 
lemmikloomi. Elvas kor-
raldataval kampaanial 
kiibistatakse linnavalitsuse 
poolse soodustusega vaid 
koeri.

Milliseid andmeid kiip 
sisaldab?

Kiip on nagu auto re-
gistrimärk, registrist leiab 
üles omaniku nime ning 
telefoninumbri.

Kuidas kiibi abil looma 
peremees kindlaks tehak-
se?

Loomaarstil on seade, 
mis loeb kiipe, nagu kaup-
luse kassas asuv triipkoodi 

lugeja. Käib piiks ning seadme ekraanile ilmub number. 
Pärast seda sisestab loomaarst numbri registrisse ning kui 
koer/kass on lisaks kiipimisele ka registrisse kantud, siis 
tuleb numbri järgi kohe omaniku nimi ja telefoninum-
ber.

Kas kiip mingit häda loomale ei tekita?
Ei ole kuulnud.
Kas kiibistamine võib ka ebaõnnestuda?
Pärast paigaldamist kontrollime kohe, kas kiip töötab 

või mitte.
Kui leitakse kiibistatud koer, kus teda siis seni hoitak-

se, kuni peremees järele tuleb?
Kiipimine võimaldab kiirelt tuvastada omaniku. See 

võimaldab loomaomanikul raha säästa juhul kui omanik-
ku ei õnnestu kindlaks teha ning loom varjupaika viiakse. 
Tartu Varjupaigas aga maksab ööpäev 155 krooni.

Helmi Mäelo sünnikodu, Morjentsi (Morgenrothi) talu 
Udernas. Talus elas oma  surmani kirjaniku vend Elmar, 
nüüd on maja vennapoeg Vello Petti pere kodu.  

1923. aastal loodud Eesti Naiste Karskusühingu kaasasutaja 
ja peasekretär Helmi Pett-Mäelo korraldas esimese piduliku 
emadepäeva oma ema auks.

Fotod: Tartumaa Muuseumi arhiiv

Kirjanik Helmi Mäelo 80. sünnipäeval Stockholmis.
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MIS JUHTUS?

Vargused
4. aprilli kella 15st kuni 

5. aprilli kella 8.50ni murti 
Nõo vallas Nõgiaru kü-
las sisse ühte puukuuri, 
kust varastati kaks sületäit 
küttepuid ja mootorsaag. 
Samal ajal varastati Nõo 
alevikus Voika tänaval ühe 
maja koridorist lukusta-
mata jalgratas Merida Ka-
lahari.

Roolijoodikud
4. aprillil kell 20.10 ta-

bati autoroolist 1960. aas-
tal sündinud joobes mees. 
Teda on ka varem karista-
tud joobes juhtimise eest.

3. aprillil kell 9.40 juh-
tis 1989. aastal sündinud 
alkoholijoobes noormees 
Elvas sõidukit, tal puudus 
vastava kategooria moo-
torsõiduki juhtimise õigus.

6. aprillil kell 14.53 juh-
tis Rõngu vallas autot Pee-
ter (s 1978), kelle ühes liit-
ris väljahingatavas õhus oli 
alkoholisisaldus 0,20 mg. 

Avalik kord
28. märtsil kell 23 tar-

bis Rõngu vallas alkoho-
li 1992. aastal sündinud 
poiss.

2. aprillil kell 16 ilmus 
Elvas avalikku kohta pur-
jus Rene (s 1967).

5. aprillil kell 20.50 tar-
bisid Elvas avalikus kohas 
alkoholi Egert (s 1987) ja 
Sander (s 1987). Kell 21.30 
jõid Elvas avalikus kohas 
alkoholi Liina (s 1986) ja 
Mart (s 1987).

5. aprillil kell 22.45 
jõi Rõngu vallas avalikus 
kohas alkoholi Taisto (s 
1983), kell 23 Edgar (s 
1969). 

7. aprillil kell 13.50 jõi 
Elvas alkoholi 1993. aas-
tal sündinud tüdruk, kell 
14 magas purjus Martin (s 
1989) avalikus kohas.

Liiklus
2. aprillil kell 13.25 

juhtis Markus (s 1981) 
Nõo vallas sõidukit, mille 
tehnoseisund ei vastanud 
kehtivatele nõuetele, me-
hel puudus kontrollijale 
esitamiseks kohustuslik 
liikluskindlustuse poliis.

4. aprillil kell 16.30 juh-
tis Elvas sõidukit Toomas 
(s 1972), kel polnud juh-
timise õigust. Kell 17.40 
ei olnud Antsul (s 1954) 
kontrollijale esitada liik-
luskindlustuspoliisi.

4. aprillil kell 11.55 juh-
tis Uno (s 1969) Rõngu 
vallas sõidukit, mis ei ol-
nud nõuetekohaselt läbi-
nud tehnoülevaatust.

5. aprillil kell 15.10 
juhtis Nõo vallas sõidukit 
Ragnar (s 1979), kel puu-
dus vastava kategooria sõi-
duki juhtimise õigus, auto 
registreerimistunnistus ja 
kehtiv liikluskindlustuspo-
liis.

8. aprillil toimus Tartumaa 
Tervisespordikeskuses rii-
giasutuse baasil moodusta-
tava Sihtasutuse Tartumaa 
Tervisespordikeskus tege-
vuskava arutelu.

Virve Tomson 

Sihtasutuse tegevuska-
va arutelul osalesid Tartu 
maavalitsuse haridus- ja 
kultuuriosakonna juhata-
ja Annely Võsaste, Rõngu 
vallavanem Aivar Kuusk-
vere, Elva linnapea Reno 
Laidre, abilinnapea Toomas 
Järveoja, Tartumaa Spordi-
liidu tegevdirektor Lembit 
Toru, kultuuriministeeriumi 
spordiosakonna peaspet-
sialist Malle Englas, SA 
Eesti Terviserajad juhataja 
Jaanus Pulles, Klubi Tartu 
Maraton juhatuse esimees 
Indrek Kelk, Tartumaa 
Tervisespordikeskuse pro-
jektijuht Hanno Kurvits, 
Arendusteenus OÜ juhatu-
se liige Karl Õmblus, Helen 
Laas Arendusteenus OÜst 
ja Kõrvemaa Matka- ja 
Suusakeskuse juhataja Jan-
no Kallikorm.

“Sihtasutuse loomine on 
vajalik, kuna võimaldab esi-
tada toetustaotlusi Euroopa 
Liidu struktuurifondidele ja 
võrreldes praeguse riikliku 
organisatsiooniga paindli-
kumalt majandada,” ütles 
koosoleku avasõnas Tartu-
maa Tervisespordikeskuse 
direktor Karl Kontor.

Taotluse Sihtasutuse Tar-

tumaa Tervisespordikeskus 
moodustamiseks esitas Tar-
tu maavalitsus siseministee-
riumile eelmise aasta lõpul. 
Esialgselt kooskõlastusrin-
gilt märkustega naasnud 
taotluses tehti vajalikud 
parandused ning dokument 
läheb teistkordsele koos-
kõlastusringile. Sihtasutu-
se moodustamise otsustab 
vabariigi valitsus esitatava 
eelnõu põhjal.

Tartumaa Tervisespor-
dikeskusel tuli sihtasutuse 
moodustamine päevakorda 
võtta, et oleks võimalik esi-
tada projektitaotlus euro-
rahasid vahendavale Eesti 
Ettevõtluse Arendamise 
Sihtasutusele. Esialgu või-
maldab riigipoolne omafi-
nantseering saada projekti-
toetust 26 miljonit krooni.

“Kuna riigipoolne toetus 
on määratud käesoleva aas-
ta peale, peame saama juba 
sel aastal ehitustegevusega 
alustada. Põhieesmärk on 
Tartu maratoni finišipai-
ga lõplik väljaehitamine,” 
rääkis Kontor. “Kui meie 
esimene projekt leiab ra-
hastust ja sihtasutus saab 
moodustatud, siis peaks 
finišipaigaga ühele poole 
saama reaalselt 2009.-2010. 
aastal.”

Finišiala väljaehitamise 
raames on kõige suuremaks 
ehituseks nn mängudemaja, 
kuhu tulevad pesemisvõi-
malused maratonist osa-
võtjatele ja saalides ruumid 
sekretariaadile. Muul ajal 

teenindab maja kohalikke 
tervisesportlasi ja külalisi. 
Maja ehitatakse praeguse 
liikuva märgi lasketiiru ase-
mele.

Kohalolijad otsustasid 
üksmeelselt lisada esimese 
etapi tegevuste hulka ka 
tervisepordikeskusest Vaik-
sele tänavale viiva sõidutee 
asfalteerimise ja kõnnitee 
rajamise.

“Mul on ettepanek teha 
tee korda kompleksselt 
koos kõnnitee ja valgus-
tusega. Teeme üks kord ja 
korralikult,” ütles Rõngu 
vallavanem Aivar Kuusk-
vere.

Sihtasutuse tegevuskava 
eesmärgiks on täita tervise-
spordikeskus mitmekülgse 
tegevusega, korraldada siin 
rohkem rahvaspordi- ja kul-
tuuriüritusi.

“Nagu praktika on näida-
nud, on tervisepordikeskus 
saanud ka mõnusaks kultuu-
riürituste korraldamise ko-
haks,” rääkis Kontor. “Siin 
saab läbi viia ka kontserte, 
firmade suvepäevi jne. See 
ei tähenda, et ainult meie 
seda korraldame. Anname 
ürituste korraldajatele ruu-
mid ja territooriumi.”

Et tervisespordikesku-
sesse rohkem üritusi tuua, 
arutati koosolekul kesku-
sesse ka Elva rattamaratoni 
stardi- ja finišipaiga toomise 
võimalust.

Koosolek kiitis tegevus-
kava heaks ja soovitas pro-
jekti vormistada.

Tervisespordikeskusest
saab sihtasutus

Tulevase Sihtasutuse Tartumaa Tervisespordikeskus prioriteediks on Tartu maratoni finiši-
paiga väljaehitamise lõpetamine.

Foto: Virve Tomson

5. aprillil kell 17.15 juh-
tis 1989. aastal sündinud 
noormees Elvas sõidukit, 
mis ei olnud nõuetekoha-
selt läbinud tehnoülevaa-
tust.

6. aprillil kell 14.08 
juhtis Elvas sõidukit Heli 
(s 1959), kel polnud vas-
tava kategooria sõiduki 
juhtimise õigust, juht ja 
kaassõitja olid turvavöö-
ga kinnitamata ja sõiduk 
ei olnud nõuetekohaselt 
läbinud tehnoülevaatust. 
Samal päeval kell 10.26 ta-
bati Rõngu vallas autoroo-
list juhtimisõiguseta Virko 
(s 1983).

7. aprillil kell 21 juhtis 
Nõo vallas sõidukit piira-
tud juhtimisõigusega Siim 
(s 1990). Tema kõrval ei 
olnud volitatud isikut, kel-
lel peab olema B-kategoo-
ria autojuhiluba vähemalt 
kaks aastat.

Kiiruseületajad 
Elvas

3. aprillil kell 14.30 
juhtis Enn (s 1943) autot 
lubatust kiiremini 19 km/
h võrra, kell 14.45 ületas 
kiirust Kalmer (s 1982) 12 
km/h võrra, kell 15.30 Al-
lan (s 1984) 12 km/h võrra, 
kell 15.55 Viktor (s 1949) 
12 km/h võrra, kell 16.06 
Eero (s 1961) 17 km/h võr-
ra, kell 16.23 Anatoli (s 
1949) 12 km/h võrra.

6. aprillil kell 22.55 üle-
tas Toomas (s 1975) asula-
sisesel teel kiirust 19 km/h 
võrra.

8. aprillil kell 13.57 üle-
tas lubatud sõidukiirust 
Ants (s 1935) 17 km/h võr-
ra, kell 13.52 Angelina (s 
1976) 17 km/h võrra, kell 
14.26 Heleriin (s 1983) 
18 km/h võrra, kell 15.05 
Aimar (s 1969) 16 km/h 
võrra, kell 14.37 Igor (s 
1974) 16 km/h võrra, kell 
14.11 Liina (s 1981) 17 km/
h võrra.

... Nõo vallas
4. aprillil kell 20.35 üle-

tas Martin (s 1976) asula-
välisel teel lubatud sõidu-
kiirust 28 km/h võrra. Kell 
23.25 ületas 1974. aastal 
sündinud Leedu kodaniku 
juhitud sõiduk kiirust 24 
km/h võrra.

5. aprillil kell 09.29 üle-
tas 1977. aastal sündinud 
mees asulavälisel teel kii-
rust 18 km/h võrra, kell 
09.45 ületas 19 km/h võrra 
kiirust Raimond (s 1968). 
Kell 15.10 kihutas Nõo 
asulas Andrus (s 1980) lu-
batust kiiremini 77 km/h 
võrra, kihutajal polnud ka 
vastava kategooria sõiduki 
juhtimise õigust.

6. aprillil kell 13.21 üle-
tas Ivo (s 1970) sõidukii-
rust 26 km/h võrra.

... Rõngu vallas
3. aprillil kell 12.25 üle-

tas Kristiina (s 1988) juhi-

tud auto lubatud sõidukii-
rust 34 km/h võrra.

4. aprillil kell 21 ületas 
Liis (s 1986) lubatud sõi-
dukiirust 17 km/h võrra, 
kell 21.30 Rain (s 1986) 17 
km/h võrra.

5. aprillil kell 10.58 üle-
tas lubatud sõidukiirust 
Gabriel (s 1980) 24 km/h 
võrra ja kell 19.15 Jüri (s 
1948) 26 km/h võrra.

6. aprillil kell 16.45 sõi-
tis lubatust 20 km/h võrra 
kiiremini Artur (s 1969).

... Konguta vallas
3. aprillil kell 12.20 ki-

hutas Konguta vallas Mak-
simi (s 1978) juhitud sõi-
duk lubatust kiiremini 28 
km/h võrra.

6. aprillil kell 09.40 üle-
tas lubatud kiirust 23 km/h 
võrra Silver (s 1976). 

Kauplusekratid
4. aprillil kell 14.50 pani 

Elvas kaupluses A-Mar-
ket 1993. aastal sündinud 
poiss püksitaskusse ühe 
paki sigarette Camel ko-
gumaksumusega 27 krooni 
ning läbis kassa kauba eest 
maksmata. Kauplus sai 
kauba rikkumatult tagasi.

8. aprillil kell 20.10 
toppis Elva Säästumarke-
tis 1951. aastal sündinud 
mees põue 3 Uncle Bens 
kastet kogumaksumusega 
77.70 krooni ja ei maksnud 
kauba eest. Kaup on rikku-
matult kauplusele tagasta-
tud.

Kriminaalasi
1985. aastal sündinud 

noormeest kahtlustatakse 
KarS § 349 järgi kvalifit-
seeritava kuriteo toime-
panemises, see on teise 
isiku nimele välja antud 
tähtsa isikliku dokumendi 
kasutamises, eesmärgiga 
omandada õigusi ja vaba-
neda kohustustest. Noor-
mees juhtis 28. jaanuaril 
2008 kell 18.10 Elva linnas 
mootorsõidukit, olles ise 
alkoholijoobes ja esitas 
teadlikult teda kontrolli-
nud politseinikule teise ni-
mele välja antud juhiloa. 

Liikluspolitsei 
palub abi

6. aprillil ajavahemikul 
kella 20st kuni 22ni on Nõo 
vallas Tõravere alevikus 
Observatooriumi 5 juures 
otsa sõidetud seisvale sõi-
dukile Honda Civic.

Lõuna-Eesti 
Päästekeskuse info

5. aprillil kell 16.07 põ-
les Rõngu vallas Käo külas 
0,2 hektari ulatuses kulu, 
kell 16.56 põles Rõngu val-
las Käo külas 0,1 hektari 
ulatuses kulu, mis kohale 
saabunud päästjate poolt 
veega kustutati.
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*Sinilinnus korraldati 
juba neljandat korda ke-
vadine lillepidu. Noortest 
olid tublid Liisi Ess, Marju 
Hütter, Greenika Fuchs, 
täiskasvanutest Kaie Lepp, 
Ulvi Ess ja Mare Lilleorg.

*Sinilindu oli pidulikule 
vastuvõtule kutsutud 1998. 
aastal sündinud tited ema-
de-isadega. Kutseid saade-
ti kaksteist, kohale tuli 3 
peret: Evelin ja Ats Toom 
poeg Christopheriga, Lee-
na ja Margus Beljaev poeg 
Ragnariga ning Ebe ja 
Indrek Kõnd tütar Karina-
ga. Nemad olid esimesed 
elvalased, kelle sündi pi-
dulikult tähistati.

*Elva Postipoisis ilmus 
gümnaasiumikülg, kus 
ära trükitud Aivar Plado 
ja Siim Kuresoo kirjandid 
teemal Kodu kauniks! Sel-
leteemalise mõtlemisüles-
ande andis president Len-
nart Meri kooliõpilastele 
oma 1. septembri kõnes. 
Mõlema õpilase töö vali-
ti 60 parema hulka (1100 
tööst), poisid olid palutud 
12. aprillil Kadrioru lossi 
vastuvõtule, kust sõide-
ti otse edasi 3-päevasele 
preemiareisile Rootsi.

Gümnaasiumiküljel on 
ära toodud kooliga seotud 
küsitluse tulemused, mille-
le vastasid nii õpilased kui 
õpetajad.

*Tänavaküsitluses päriti 
elvalastelt, kuidas nad hin-
davad Elva joogivett. Kõik 
üheksa vastanut olid Elva 
euroveega väga rahul.

*Sinilinnus avati Tartu 
lastekunstikooli õpeta-
jate Epp Pilve ja Katrin 
Musteikise maalinäitus. 
Õpetajate selle aasta esi-
mene maalinäitus oli üle-
val Rakveres.

*Maxilla Perearstikes-
kusest sai Kesklinna Pere-
arstikeskus.

Euroopa Komisjoni poolt 
väljakäidud kliimakava 
eesmärgid aastaks 2020 
mõjutavad meil kõige roh-
kem elektritootmist.

Harri Õunapuu
Riigikogu liige,

Eesti Reformierakond

Kasvuhoonegaas ide 
emissiooni vähendamine 
20% võrra sunnib heitaine-
te kvooti ostma EL turult. 
Juba tänavu peab Eesti 
Energia ostma kuni 500 
miljoni krooni eest heitai-
nete kvooti, et toota käes-
oleval aastal elektrit (jaa-
nuaris osteti 35 milj. eest). 
Odav põlevkivist toodetud 
elekter tuleb lähiaastatel 
unustada. Põlevkivi varud 
lubavad meil mõistliku 
kasutamise korral toota 
elektrit veel 20-40 aastat, 
see on piisav aeg selleks, 
et võtta kasutusele elektri-
energia teised tootmisvõi-
malused. Põlevkivienergia 
on andnud meile poliitilise 
sõltumatuse, oleme selle-
ga harjunud ja seepärast 
tuleks elektrienergia toot-
mist põlevkivist jätkata, 
kuid ainult sellest pikemas 
plaanis kahjuks ei piisa.

Kasvuhoonegaas ide 
emissiooni vastu saab ai-
nult tuumaenergeetika 
arendamisega – see on tuu-
le, vee ja päikese kõrval ai-
nuke heitainete vaba ener-
giaallikas. Tuumaenergia 

on ka kõige odavam, see-
järel gaas, kivisüsi, turvas, 
puit, tuul. Kõige kallim on 
elekter, mis on toodetud 
avamerre paigutatud tuu-
legeneraatorite poolt.

Tuumaenergia 
maailmas

Täna on maailmas kom-
mertskasutuses kokku 443 
tuumareaktorit, mis tööta-
vad 31 riigis. Need jaamad 
toodavad 15% kogu maa-
ilma elektrist. Euroopas 
saadakse tuumajaamadest 
kolmandik tarbitavast 
elektrist, millega ollakse 
tuumaenergia kasutuselt 
maailmas esikohal. Tuu-
maenergia on Euroopas 
väga arenenud tööstusha-
ru, mille tehnoloogiline 
baas ja oskusteave hõlmab 
kogu tootmisahelat alates 

kütuse ettevalmistamisest 
kuni jäätmete käitluseni. 
Euroopa Liidus on otsus-
tanud uusi tuumajaamu 
ehitada Soome ja Prant-
susmaa.

Holland, Poola, Rootsi, 
Tsehhi, Leedu ja Slovak-
kia on taasavanud arutelu 
oma tuumaenergiapoliiti-
ka üle, mis võib viia prae-
guste tuumajaamade ka-
sutuse pikendamiseni või 
uute jaamade ehitamiseni. 
Suurbritannia valitsus ot-
sustas hiljuti kuni kümne 
uue tuumajaama ehitami-
se aastaks 2020. Saksamaa, 
Hispaania ja Belgia jätka-
vad hetkel oma tuumajaa-
made tegevuse lõpetamise 
poliitikat.

Energiajulgeoleku 
kindlustamine

Balti riikide energia-
maastikul on alanud suu-
red muudatused. Lätis 
ja Leedus on elektriturg 
avatud ning tarbijad või-
vad energiatarnijaid vabalt 
valida. Eestis seisab selline 
olukord õige pea ukse ees. 
Kuid uusi energiapakku-
jaid pole sellele vaatamata 
turule lisandunud. Vastu-
pidi, olemasolevate toot-
jate võimalused elektriva-
rustust tagada vähenevad 
juba lähiaastatel drastili-
selt. Järgmise aasta lõpuks 
tuleb sulgeda lõviosa Lee-
du elektritarbimist kattev 
Ignalina tuumajaam. Meie 
vanadele põlevkivikatelde-
le rakenduvate keskkon-
napiirangute tõttu langeb 
kasutusest välja samuti 
suurem osa tänasest võim-
susest. Läti elektrivarustus 
on püsinud kolmandiku 
ulatuses impordil juba pi-
kemat aega. Estlink mere-
kaabli kaudu on meil ole-
mas ühendus Põhjamaade 
elektrisüsteemiga, kuid 

olemasoleva ühenduse 
võimsus on napp, et katta 
Eesti, veel vähem Balti rii-
kide vajadusi. Samuti pole 
Soomel üleliigset elektrit, 
mida eksportida.

Soome kogemus
Pärast 1970ndate aasta-

te naftakriise võttis Soome 
selge suuna energiasõltu-
matuse suurendamiseks. 
Külma kliima, hajaasus-
tuse ja energiamahuka 
tööstuse tõttu oli Soome 
energiatarve elaniku kohta 
üks suurimaid maailmas. 
Uue strateegia kohaselt 
keskenduti kohalike res-
sursside nagu turvas ja 
puit suuremale kasutuse-
le, kuid nendega suudeti 
katta siiski vaid kolmandik 
energiatarbest. Vaja oli 
suuremahulist lahendust 
ning selleks valiti tuuma-
energia. Argumendid, 
miks tuumajaamade ka-
suks otsustati, olid kolme-
kümne aasta eest sarnased 
nendega, mille põhjal Soo-
me parlament 2002. aastal 
viiendale reaktorile rohe-
lise tule andis ning mille 
alusel täna kuuenda reak-
tori ehituseks luba taot-
letakse. Uus tuumajaam 
suurendab varustuskind-
lust ja vähendab sõltuvust 
importelektrist. Tarbijale 
tähendab tuumajaam kõr-
ge tarnekindlusega ning 
suhteliselt madala ja sta-
biilsema hinnaga elektrit.

Eesti võimalus
Meie olukord on mõ-

neski mõttes sarnane 30 
aasta taguse ajaga Soomes. 
Tuleb arvestada tänast 
reaalsust ja üritada näha 
kaugemasse tulevikku, et 
teha pikaajaliselt õiged 
valikud. Tuumaenergia 
kui praktiliselt emissioo-
nivaba energialiik on tõsi-

seltvõetav alternatiiv meie 
heitainete mahuka elektri-
tootmise kaasajastamisel. 
Püüdlused lüüa kaasa Lee-
du ja Soome tuumapro-
jektides on head ja õiged, 
kuid kuna sealne õnnestu-
mine pole kindel, siis oma 
tuumajaama need ei asen-
da. Teiste riikide kogemus 
näitab, et esimese tuu-
majaama ehitamine koos 
vajalike ettevalmistustega 
seaduste, institutsioonide 
ja personali osas võtab vä-
hemalt 15 aastat. See aeg 
võib tunduda kaugena, 
kuid energeetikavallas, kus 
põhimõttelised uuendused 
võtavad aastakümneid, on 
tegu ülehomse päevaga. 
Seetõttu on viimane aeg 
alustada. Enne kui tuu-
majaama rajamise osas 
lõpliku otsuse saab lange-
tada, tuleb teha väga palju 
tööd. Tegemist oleks Eesti 
jaoks läbi aegade suurima 
ja tähtsama tööstuspro-
jektiga, mis tõstaks uuele 
tasemele riigi administra-
tiivse suutlikkuse, rahvus-
vahelise koostöövõime, in-
senertehnilised oskused ja 
ettevõtjate võimekuse.

Esimese sammuna 
peaks Riigikogu võtma 
vastu põhimõttelise seisu-
koha tuumaenergeetika 
osas. Nii seome olulise tee-
ma päevapoliitikast lahti, 
võimaldame spetsialistidel 
teha professionaalset tööd 
ning toetame tõsist ja vaja-
likku avalikku diskussioo-
ni. Hiljuti valitsuse poolt 
algatatud energiamajandu-
se arengukava koostamine 
aastani 2020 on sobiv koht 
vastavate ettepanekute 
tegemiseks majandus- ja 
kommunikatsiooniminis-
teeriumile, et novembriks 
saaks valitsus selle heaks 
kiita ning riigikogule aru-
tamiseks esitada hea aren-
gukava.

Tuumajaam Eestisse –
otstarbekas ja paratamatu?
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Ilme Kaselehe käe all kasva-
vad hästi nii toa- kui aialil-
led, nii tomatid, kurgid  kui 
maasikad.

Ilme Kaselehe kodus on 
juba kevad – akende all 
valguse poole sirutuvad lil-
le- ja tomatitaimed vajavad 
hoolast aednikukätt.

Sirje Veldi

Kas oled päris Elvast 
pärit?

Ei, tulin Elvasse 1958. 
aastal Puhjast. Lõpetasin 
kaubanduskooli ja tulin 
esmalt sööklasse tööle, hil-
jem ka elama. Olin Ranna 
baaris peakokk, siis Rõn-
gus kondiiter, siis töötasin 
natuke aega Rõngu tehases 
ja siis tulime Elvasse taga-
si. 1965. aastal hakkasime 
maja ehitama.

Kuidas sa oma abikaasa 
Velloga tuttavaks said?

Peedipõllul. Olin Puhja 
koolimajas tööl. Suvel olin 
vaba, läksin põllule pee-
te kõplama ja seal oli üks 
traktorist, kes hakkas mind 
kiusama. Esimesel päeval 
sõimasin tal näo täis selle 
eest, et ta mult kõpla ära 
võttis. See oli ju mu tööriist 
ja mul sai hing ta peale täis. 
Eks siis sealt hakkas susise-
ma... Pooleteist aasta pä-
rast saab 50 aastat abielus 
oldud.

Suur osa sinu tööelust 
on seotud ikka Elva Tarbi-
jate Kooperatiiviga?

Jah, töötasin koopera-
tiivis pikka aega mitme-
tes ametites, kõige kauem 
transpordiosakonna juha-
tajana. Pool aastat oli pen-
sionini, kui mind koondati. 
Olin nii öelda viimane lend, 
kes veel 55selt pensionile 
sai. Mul vedas, et jäin pen-
sionile kevadel, sügisel juba 
pikenes pensioniiga ja neil 
tuli edasi töötada.

Ja siis hakkasite äri te-
gema?

Jah, kui 55selt jääd pen-
sionile, siis oled veel pä-
ris kobe. Kasvatasime ka 
varem juurvilja, sõitsime 
Tallinna, Tartu ja Venemaa 
vahet. Tallinnas sai käidud 
nii värsket kapsast kui ha-
pukapsast müümas. Ühel 
hetkel läksid kartuli ja kap-
sa hinnad nii odavaks, et 
enam ei tasunud ära.

Kuidas sinust maasika-
kasvataja sai?

Esimese maasikataime 
istutasime 1997. Ösel Foods 
pakkus soodsalt lepinguid 
maasikate kasvatamiseks. 
Saime taimed laenu peale. 
17 000 krooni läksid maks-
ma – see tollal päris suur 
raha. Kahe aastaga maksi-
me võlga tagasi, kolmandal 
aastal hakkas juba ka oma-
le midagi jääma. Et nüüd ei 
jõua maasikaid enam nii-
palju korjata ja turustada, 

seetõttu hakkasime kasva-
tama ka maasikataimi. Tar-
tu rahvas käib juba meilt 
kodust maasikaid ostmas, 
ei peagi niipalju ise müü-
mas käima.

Siis oled sa suur maa-
sikakasvatuse spets? Sinu 
maasikad on kuidagi hästi 
magusad?

Oleneb sordist. Ja kui 
maasikas pole terve, siis on 
ka hapu. Jõuline maasikas 
ei ole hapu. Kui maasikas 
jääb nälga, siis see muu-
dab ka maitset. Maasika-
taim peab saama parajalt 
igasuguseid mikroelemen-
te. Meie oleme põhiliselt 
kastnud taimi kanavirtsa-
ga, siis tulevad maasikad 
sellised head ja mahlased. 
Kui põõsas kängu jääb, siis 
too maasikas pole ka enam 
suurem asi. Kasvatame ka 
hilisemaid sorte. Kui Senga 
Sengana lõpetab, siis hak-
kab meil sügisene sort saa-
ki andma. Oleme niiviisi 
maasikasaaki pikendatud 
paari kuu peale.

Kas mõnel aastal on 
maasikasaak ka aiataha 
läinud?

Meil praktiliselt ei ole. 
Seal mäe otsas on küll väga 
kuiv, mõnel suvel ei tule 
pea kolm kuud tilkagi vih-
ma. On huvitav, et kui järve 
äärest vihmapilv tuleb, siis 
mõlemal pool järve sajab, 
aga meile sinna mäe peale 
ei jõua. Ühel aastal istuta-
sime kevadel kapsad maha. 
Kaks kuud kapsakasv täieli-
kult seisis, sest vihma ei tul-
nud ja valada ka ei jõudnud 
niipalju. Ja mis sest kastmi-
sest kasugi on, kui ümbrus 
on kuiv. Kapsataimed olid 
maha istutatud, ära nad ei 
surnud, aga edasi ka ei kas-
vanud. 18 tuhat kapsatai-
me oli maas ja saime ainult 
võssit – vaid lehed, pead ei 
moodustunudki.

Kas käsitööd ka teed?
Talvel käisin käsitöörin-

gis. Heegeldasin ühe tibu-
poja ja ingleid sai tehtud... 
Lemme-Kaiale [tütretütar] 
tegin pontšo. Mul on nii, et 
suvel kogun asjad kokku, 
mis vajavad parandamist 
ja sättimist ja siis kui talv 
tuleb, hakkan kobistama... 
Isegi sokke parandan. Mu 
ema ütles ikka, et paran-
damine annab sokile teise 
ea juurde. Ja raudselt an-
nab! Mulle meeldib pa-
randatud asi, pole tal viga 
midagi. Tähtis, et puhas 
on. Aga toda sa vist ei saa 
lehte panna, rahvas hak-
kab mõtlema, et kuramuse 
kaltsman...

Sa oled ju ka superpere-
naine. Vello ütles, et terve 
kelder olevat sul pangesa-

latit täis? Kui palju sa ise 
hoidiseid teed?

Moosi ma üldse ei keeda, 
sest keegi keedumoosi ei 
söö. Ainult sügavkülma pa-
nen marjad, natuke suhkrut 
ka ja ei peagi moosidega ja-
mama. Niipalju magusat ei 
taha enam keegi.

Mida sa veel sisse teed? 
Seenel ka käid?

Meil on omal seened ka 
seal põllu lähedal. Kas sa 
tead, kuidas ma ükskord 
läksin seenele? Vello käis 
seal ühe koha peal puravik-
ke otsimas. Tuli ära ja ütles, 
et oh ei ole seal puravikke 
ega midagi. Mõtlesin siis, et 
lähen vaatan ise ka. Läksin 
sinna kaskede alla – kus oli 
seal palju kaseseeni! Ütle-
sin oma abilisele, et kuule, 
täna me tööd ei tee, läh-
me hoopis seenele. Ja ma 
korjasin 13 korvitäit seeni! 
Praktiliselt ühe koha pealt. 
See oli üks kolm-neli aastat 
tagasi. Nüüd tehti seal har-
vendust ja seeni on vähem.

Kuidas sa seeni sisse 
teed?

Lihtsalt keedan ja soo-
lan – talvel aega neid mari-
neerida küll.

Nüüd oled reisipisiku 
saanud?

Eesti aja alguses käisin 
Soomes ja nüüd eelmisel 
aastal käisime kaheksa 
aiandusseltsi inimesega 
koos Pariisis. Turismireisi-
ga. Ma mõtlesin, et väsin 
bussireisil väga ära, aga ei. 
Pariisi nägin ära – see oli 
tore reis! Mõtlesin kuna-
gi, et kui Pariisis ära käin, 
siis võiksin surra. Aga ega 
ma nüüd seepärast veel ka 
kohe surema hakka. Nüüd 
ma lähen suvel Maalehe 
ekskursiooniga Hispaa-
niasse, Andaluusiasse. 
Olen mõelnud, et tühja ma 
sellest rahast hoian. Tööd 
olen elu aeg rüganud ja 
nüüd võib käia ka kusagil. 
Raha kaob muidu niisama 
ära ja polegi midagi näi-
nud. Järgmiseks võiks olla 
Itaalia, või siis Kreeka.

Mida sa kingituseks ta-
had saada?

Üks kingitus on juba 
siin mul olemas – põranda-
lamp, lapsed kinkisid.

Ei ega ma ei tahagi mi-
dagi sünnipäevaks. Meie 
peres on aprillis kolm sün-
nipäeva. Pojatütrel oli 5., 
minul 11. ja pojapojal on 
22. Kui pojatütar Austriast, 
kus ta teeb doktoritööd, ta-
gasi tuleb, siis lähme Tallin-
nasse. Ta ostis Tallinnasse 
hiljuti ühe osa kolmepe-
reelamust, siis on põhjust 
külla minna. Siis on kõik 
peod korraga.

Ilme Kaseleht hakkas pensionieas maasikaid kasvatama

5. aprillil kultuurikesku-
ses Sinilind toimunud lau-
luvõistluse Laulukarussell 
2008 Elva linna eelvoorus 
selgitati edasipääsejad 
Tartumaa piirkondlikule 
lauluvõistlusele.

Virve Tomson

Tuntud ETV saatesarjas 
Laulukarussell osalevad 
laste lauluvõistluse maa-
kondade lõppvoorudest 
väljavalitud solistid vanu-
ses 3-15 aastat. Telesaates 
selgitatakse laululaste hul-

Laulukarussell
lükati veerema

gast parimad neljas vanu-
segrupis: 3-6, 7-9, 10-12 ja 
13-15 aastased.

Elvas toimunud Eesti 
suurima laste lauluvõist-
luse eelvoorus osales kok-
ku 24 laululast lasteaiast 
Murumuna, HKK Sinilind 
lauluringist ja Elva laulu-
stuudiost. Laulupäeval esi-
nenud solistid harjutavad 
õpetajate Ruth Jürgenso-
ni, Gerli Jõgi, Malle Suiste, 
Livia Kuuskvere ja Elmet 
Neumanni juhendamisel.

Elva lauluvooru hinda-
miskomisjoni liikmed olid 

žürii esimees muusika-
õpetaja ja dirigent Meelis 
Roosaar, Rannu keskkoo-
li muusikaõpetaja Astra 
Volkov ja Ülenurme muu-
sikakooli lauluosakonna 
õpilane Elisa Kõiv.

Käesoleva nädala lau-
päeval Ülenurme muusi-
kakoolis toimuval Laulu-
karusselli Tartumaa piir-
kondlikul eelvoorul esine-
vad Romili Kiin, Madelain 
Sinikalda, Anette Laumets, 
Kalli Kuusik, Eliise-Berta 
Tarto, Janne Muttik, Elis 
Laasberg, Mari-Liis Kald-
vee, Mariel Aim, Meribel 
Sinikalda, Elise Ustav ja 
Helena-Talviki Tarto (lau-
lustuudio The Voices).

Maakondlikus eelvoo-
rus esinemiseks tuleb kaasa 
võtta kaks emakeelset lau-
lu. Esitusele tuleb üks laul, 
vajadusel võib žürii paluda 
ka teise laulu esitust. Lau-
lu pikkus on kolm minutit. 
Kaasata võib ka taustalaul-
jaid, laulu saated on esitaja 
valikul.
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Noorte suusahooaja kokkuvõte
Eesti noorte laskesuusatajate EOK-Viessmann karikasar-
jas on talviste võistluste kokkuvõttes kuni 19-aastaste noor-
meeste võistlusklassis esikohal Heigo Lepik.
Lõppenud ETV-Hansapanga noorte murdmaasuusatajate 
võistlussarjas oli kahevõistleja Kristjan Ilves M12 võistlus-
klassis parim eestlane.

Virve Tomson

Märtsikuu viimasel nädalavahetusel Haanja suusarada-
del sõidetud viies etapp ETV-Hansapanga noorte murd-
maasuusatajate võistlussarjas pani punkti tänavusele suusa-
hooajale. Elva suusaklubist proovisid murdmaasuusarada-
del eakaaslastega jaksu kahevõistlejad ja laskesuusatajad.

Parima tulemuse noorte suusasarjas tegi Elva poistest 
kahevõistleja Kristjan Ilves, kes saavutas M12 võistlusklassis 
Läti suusataja Arturs Ivanovsi järel teise koha. Võidupunk-
tid kogus Läti noorsuusataja nelja esikohavõiduga. Kristjan 
Ilvesel jäi üks etapp vahele ja ta kogus hõbemedalipunktid 
neljalt etapilt. Kuni 12-aastaste võistlusklassis oli osalejaid 
kokku 52.

M11 klassis tuli võitjaks Taavi Valter Taveter Jõulu suusa-
klubist. Elva poistest olid 82 võistleja hulgas Andreas Ilves 
31. ja Martin Kisand 61.

M13 klassis oli kolmel etapil osalenud Karl Mustjõgi 73 
osaleja hulgas 16., kahel osavõistlusel sõitnud Kaius Loos 
57. Võitis Siim Lehismets Oti spordiklubist.

M14 klassi parim oli tartlane Martti Rell Otepää suusa-
kuulsuste traditsiooni jätkaja Andreas Veerpalu ees. Elva 
noormeestest oli vaid esimesel etapil osalenud Kristo Kom-
pus 49 võistleja hulgas 28.

M15 klassis tuli võitjaks Oti spordiklubi suusataja Gun-
nar Kruus. Viimasel etapil 29. koha saanud Jaak Juske oli 
kokkuvõttes 58 võistleja hulgas 45.

M16 klassis oli parim Janari Rajas suusaklubist Margus. 
Elvalased Kalev Ermits ja Jaan Särg osalesid sarja kahel 
osavõistlusel ja olid kokkuvõttes 57 võistleja hulgas vastavalt 
42. ja 48. kohal.

M18 klassis võitis Raido Ränkel Saku suusaklubist. Kõik 
etapid kaasa teinud Rando Kaljuvee oli 87 osaleja hulgas 
14., ainult esimesel etapil sõitnud Heigo Lepik oli 36. ja 
Andreas Tobreluts 59.

Neidudest võitis N18 klassis 40 võistleja hulgas esikoha 
Triin Ojaste Oti spordiklubist. Esimesel etapil osalenud 
Kristel Viigipuu oli 31. N20 klassis oli parim Kaidi Udras 
Võru spordikoolist. Karmen Alnek oli 22 osaleja hulgas 21.

EOK-Viessmann Cup
on 13-21 aastaste noorte laskesuusatajate võistlussari, 

kus viiest etapist kahel võisteldakse rolleritel suvebiatlonis.
Talvise hooaja kolme osavõistluse põhjal on Elva laske-

suusatajatest parimal kohal Heigo Lepik, kes juhib edeta-
belit M19 klassis 23 punktiga Narva noormehe Anton Alek-
sejevi ees.

Kahel etapil osalenud Mikko Maier on samas vanuse-
klassis 12. kohal.

M17 klassis on teisel kohal Rando Kaljuvee, kes on esi-
kohaomanikust Kaur Lõhmusest (Oti SPKL/Zahkna Team) 
vaid kahe punkti kaugusel. Andreas Tobreluts on 6., Jaan 
Särg ja Verner Lessing on võrdse punktiarvuga 12. kohal.

M13 vanuseklassis on Kaius Loos viies. Vaid ühel etapil 
osalenud Martin Kisand on viimasel, kaheksandal kohal.

Kristo Kompus on M15 klassis 13 osaleja seas kaheksas.
Tüdrukutest on haiguse tõttu esimese etapi vahele jätnud 

Kaia Zupping viimasel, seitsmendal kohal. Kuni 19-aastas-
te neidude arvestuses on Karmen Alnek ja Kristel Viigipuu 
võrdse punktiarvuga mõlemad neljandal kohal.

EOK-Viessmann karikasari jätkub osavõistlustega 
suvebiatlonis. Võistlussarja üldkokkuvõte tehakse sügisel, 
kui selgunud on paremusjärjestus ka suvistel võistlustel.

Elva võimlejad võitsid pronksi
4. aprillil toimusid Tallinnas Kalevi lahtised meistri-

võistlused rühmvõimlemises. Elva võistkond koosseisus 
Helena Ajaots, Karmen Orlovski, Liis Kaaver, Kathie 
Harrison, Kärt Kurvits, Violetta Mägi ja Kristel Roo-
se saavutas 6-9 aastaste vanusegrupis 13 osalenud rüh-
ma hulgas kolmanda koha. Võitis VK Janika Tartu VK 
Janika Pärnu ees.

Noorte klassis saavutasid VK Janika Tartu rühma koos-
seisus hõbemedali Elva tüdrukud Noella-Madleen Pärn 
ja Reelika Jõgi. Tartu võimlemisklubi Rütmika koossei-
sus sai Elva tüdruk Hannah Harrison hõbemedali.

Elvas saab nautida rühmvõimlemisvõistlusi 25. aprillil, 
kui spordiklubi Airi traditsioonilisel kevadfestivalil “Kõik 
algab sirutusest” viiakse läbi ka esimesed Elva lahtised 
meistrivõistlused rühmvõimlemises.

Airi Pärn

Tartu koolide
karika võistlused
judos

Reedel, 4. aprillil peeti 
Tartus A. Le Coqi spor-
dihoones Tartu koolide 
karikavõistlused judos. 
Kohal olid seitsme kooli 
viieliikmelised võistkon-
nad. Võistkonnavõistluses 
kaalukategooriaid ei ol-
nud, omavahel maadlesid 
sama vanuseklassi poi-
sid. Rõngu gümnaasiumi 
võistkond koosseisus Tanel 
Tinask, Tauno Laks, Too-
mas Hunt ja Revo Tamm 
saavutasid viienda koha. 
Elva gümnaasiumi esinda-
sid Pärt Laas, Karl-Ernst 
Saal, Siim Ivask, Tevol 
Tamm ja Mikko Maier. 
Elvalased läksid esimeses 
kohtumises vastamisi Läh-
te gümnaasiumi II võist-
konnaga. Elvalased võitsid 
4:1. Teises kohtumises oldi 
vastamisi Kivilinna güm-
naasiumi võistkonnaga. D 
vanuseklassis seljatas Pärt 

Laas Theodor Ehari. C 
klassis oli Karl-Ernst Saal 
parem Morten Eharist. B 
ja A klassis said kaotuse 
Siim Ivask ja Tevol Tamm. 
Enne juunioride matši oli 
seis 2:2. Viimases otsusta-
vas kohtumises läksid vas-
tamisi oma elu esimest ju-
dovõistlust teinud Mikko 
Maier ja Egert Ehari. 
Puhta heitega saavutas 
Mikko üllatusvõidu ja viis 
elvalased finaali. Finaali 
vastaseks oli väga tugev 
Kommertsgümnaasiumi 
võistkond, kes on viima-
sel kuuel aastal viis korda 
võitjaks tulnud. Erand ei 
olnud ka seekord. Tule-
musega 3:2 sai võitjakari-
ka enda valdusesse Kom-
mertsgümnaasium. Elvale 
tõid finaalis võidud Pärt 
Laas ja Karl-Ernst Saal.

Marek Pihlak
Ees vasakult Karl-Ernst Saal, Pärt Laas. Tagareas vasakult 
Mikko Maier, Tevol Tamm, Siim Ivask.

Foto: erakogu



Pakun tööd ehitusmehele elamu 
renoveerimisel. Helistada pärast 
kella 19 tel. 503 6839

Puidufirma Elvas vajab tisleri 
õpilast. 509 2534

Tartumaa Tervisespordikeskus 
pakub tööd klienditeenindaja-
administraatori asendajale ala-
tes 19. maist kuni 1. oktoobrini. 
Info tel. 733 0042

Pakun tööd saemehele, sanitaar-
raie. Helistada pärast kella 19 tel. 
503 6839

Metallifirma vajab treialit. 505 
3637

OÜ Edutech võtab tööle autope-
sija. 515 7156

Müüa 4-toaline renov. korter 
Rõngus. Uus köögimööbel koos 
tehnikaga, vannitoas pesumasin 
jne. Hind 650 000.-. Tel. 529 1558

Peedul müüa palkmaja jõe 
ääres, vajab remonti, krunt 2864 
m². 5366 1567

Ostan otse omanikult 2-toalise 
korteri Elvas või Elva lähedal. Tel 
5595 8031

Ostan vana talukoha või maad. 
5666 1885

Soovin üürida väiksemat korterit 
Elvas või ümbruses. 524 8102

Elvast ca 2 km kaugusel rendile 
anda või soodsalt müüa kinnistu 
21 ha. 527 8560

4. aprilli õhtul kaotatud Elva staa-
dionil helelilla mobiiltelefon Mo-
torola. Info tel. 523 4785

4. aprillil kaotatud Gümnaasiu-
mi algkooli ümbrusse vilkuvate 
külgedega mobiiltelefon Nokia  
3220. Vaevatasu eest teatada 
5565 4234
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Ostame metsa- ja põllumaad. 
Info: www.kinnistu.ee. 526 3986

Kasut. raamatute ost. 734 1901

Ostan garaaži Arbimäel. 5354 
3151

Kasumetsa küttekontor müüb 
küttepuid kojutoomisega. Tel. 
734 9800, 529 2305

Betoon pumpamisega. Tel. 529 
1979

Müüa pikad küttepinnud. 5399 
9140

Küttepuud (ka kuiva). 513 8937

Müüa saematerjali (lauad, prus-
sid) 5399 9140

OÜ müüb pidevalt ehituslikku 
saematerjali. 5373 5466

Müüa höövel- ja saematerjali. 
Info tel 504 9180

Müüa t.punane Ford Mondeo 
Turnier universaal 1993.a. ben-
siin, heas korras. Tel. 5647 9405

Müüa mesilaspered koos taru-
dega. 529 5510; 735 6210

Müüa metallist kasvuhoonekaa-
red (4,3x2) 12 tk. Hind soodne. 
5552 4230

Müüa toidu- ja seemnekartulit. 
Konguta vald, Lembevere küla, 
Tiit Koemets. Telefon 745 9735, 
5664 8298

Baltic Roof Service OÜ teostab 
lame- ja viilkatuse töid. Katuse-
plekk -15%. 5562 0678, www.brs.
ee

OÜ Nikpo teeb katlamajade, küt-
tesüsteemide, maaküttesüstee-
mide ja santehnilisi töid. Garantii. 
506 8509

Starterite, generaatorite remont. 
Hüdrovoolikud ja tarvikud. 529 
1979; 730 3607

Bobcati teenus. 529 6706

Reinsalu Teenused OÜ Elvas 
rendib erinevaid kerghaagised, 
autoveotreilereid ning kinniseid 
kerghaagised. Info: 505 4843

Ehitus- ja sisetööd. 5809 3611

DT-75 mulla- ja planeerimistööd. 
5809 3611

Viin ära vanametalli, pliidid, külm-
kapid jne. Kuulutus ei aegu. 5663 
3070 Ain

OÜ Ledin (asukohaga Rõngu, 
Valga mnt 2) võtab tööle müüja 
ja peagi avatavasse söögikohta 
ettekandja-baaridaami. Täpsem 
info telef. 745 9368, 5553 9300

Vajatakse traktor-kopa JB3CX 
SUPER peale juhti. Töö Soomes! 
Elamine tasuta! Palk korralik! Info 
504 7318

Võtame tööle pensioniealise 
müüja. 5666 5630

SA Nõo Hooldekodu pakub tööd 
hooldajale. Info tel. 745 5365

KUULUTUSED
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Elva Postipoiss, Elva, Kesk 32, juhataja Kersti Koosa. Toetaja 
Elva Linnavalitsus. Trükk AS Võru Täht. Kuulutuste vastuvõtt 
E, T, K kella 10-17 raekojas Kesk 32 tuba 209. Tel. 730 9899,  
e-mail: epoiss@kodu.ee. Toimetusel on õigus kaastöid toimetada 
ja lühendada nende selguse huvides. Kaastöid ei retsenseerita ega 
tagastata. Toimetus ei vastuta reklaamide ja kuulutuste sisu eest. 
Elva Postipoiss on Eesti Ajalehtede Liidu liige. Kaebuste korral 
ajalehe sisu kohta võite pöörduda Pressinõukogusse pn@eall.ee 
või tel. 646 3363

LINNAVALITSUSE ISTUNG

8. aprillil otsustati:
Kinnitada hanke “Pee-

du lasteaia rekonstruee-
rimine 2008” tulemused. 
Tunnistada edukaks ASi 
Ervin Ehitus pakkumine, 
sõlmida töövõtuleping.

Anda kirjalik nõusolek 
Mahlamäe 2 väikeehitise 
rekonstrueerimiseks; ehi-
tusluba Põllu 19 kõrval-
hoone püstitamiseks; luba 
Elva Aianduse ja Mesindu-
se Seltsile avaliku ürituse 
“Kevadlaat” korraldami-
seks 12.04 Sinilind parklas.

Määrata lapse sünnitoe-
tus Virge Ojametsale.

Muuta Elva linna 2008. 
aasta eelarvet majandus-
liku sisu ja tegevusalade 
järgi.

Maksta osamaks Pikk 3 
ühisusele seoses aia ehita-
misega.

Esitada eelnõu linnavo-
likogule

-Elva linnas Nõlvaku 11 
asuva kinnistu omandami-
ne

-Elva Gümnaasiumi pe-
dagoogide töötasustamise 
alused ja palga alammää-
rad

Kanda majandustegevu-
se registrisse OÜ Kasriid, 
Kirde 3a, kasutatud kaupa-
de hulgimüük; Elva AMS 
kaubanduse korraldajana 
avalikul üritusel Kevad-
laat.

Kinnitada registreerin-
gu õigsus majandustege-
vuse registris: RRLektus 
AS, AS RPM, OÜ Karima 
Elva, OÜ Valeroon, OÜ 
Vestenlau, OÜ Jaama 
Juuksur, Pulmalill OÜ, 
Wessel AE OÜ, OÜ Chin-
Est, OÜ Raave-H, Boldon 
Grupp OÜ, OÜ Edutech; 
FIE-d: Rein Virolainen, 
Kalev Arras, Kairi Näkk, 
Ülo Parts, Avo Liivamägi, 
Mihkel Tuul, Sirje Väin-
salu, Maido Urbas, Mart 
Pedak.

Maia Kukk
Linnasekretär

HELLE LAINOJA

22. märts 1943 – 07. aprill 2008

 Luiged lähevad all hahkja taeva.
 laotuses kui nutt või harras palve.
 Lendavad...
 Ei pelga reisivaeva,
 jättes meile
 mälestuseks
 talve.
 
 V. Osila

Elva Linnavalitsus mälestab Helle Lainoja, kes töötas pärast 
Eesti taasiseseisvumist Elva Linnavalitsuses esimese 

pearaamatupidajana aastatel 1989-1993.

Ärasaatmine laupäeval, 12. aprill kell 14.00 Elva kalmistul.
Kaastundeavaldused omastele.

Elva Linnavalitsus

Vajatakse ekskavaatorijuhti, 
kiire! Tel. 527 0744 pärast kl 17

PANDITA KIIRLAENUD kuni 
7000 kr, suurem laen sõidu-
ki (jääb Teile) või kinnisva-
ra tagatisel. Lõunalaenud 
OÜ, Jüri 39, Võru, www.
lounalaenud.ee 5680 8199.
Nüüd ka laupäeval avatud!

Võlgade KIIRMENETLUS koh-
tuväliselt ja kohtus, õigusabi, 
tel. 5551 8899, Lõunalaenud 
OÜ, Jüri 39, Võru

Südamlik kaastunne
Jaan Lainojale
kalli abikaasa

HELLE LAINOJA
kaotuse puhul.

Maisi, Sirje ja Tõnu

HELLE LAINOJA
22.03.1943 – 07.04.2008 

Südamlik kaastunne 
Toomasele perega.

Elva Kultuuriselts

Avaldame kaastunnet
Teet Lainojale ema
HELLE LAINOJA

kaotuse puhul.

Õuna 4 trepikojanaabrid

ALEKSANDER AAVIK
Mälestame head klassivenda.

Avaldame kaastunnet 
lähedastele.

Elva Keskkooli 28. lennu
XI b klass

Südamlik kaastunne Maretile
IDA-ELLIONORE HEIERI

surma puhul.

Inna, Virve, Tiiu

Leiname unustamatut
kolleegi ja sõbrannat
HELLE LAINOJA
Südamlik kaastunne

abikaasale ja poegadele.
Aniita, Aune, Maie ja Milvi

Südamlik kaastunne
Jaanile ja Toomasele

abikaasa ja ema
HELLE LAINOJA

kaotuse puhul.

Riina ja Aare

HELLE LAINOJA
Avaldame kaastunnet 

Toomasele perega
armsa ema kaotuse puhul.

Elva Noorte Meeskoor
ja Anne

Sügav kaastunne 
Jaan Lainojale ja

poegadele peredega kalli
HELLE LAINOJA

kaotuse puhul.

Jaani töökaaslased endisest 
Elva Metsamajandist Valli, 
Helgi, Miralda, Aino, Asta, 

Helju, Elma, Elle

Südamlik kaastunne Toomasele 
ja Teedule peredega armsa 

ema, vanaema, ämma
HELLE LAINOJA

surma puhul.
Eva ja Toomas perega

ALEKSANDER AAVIK
Mälestame kallist klassivenda 

ja naabrit.
Südamlik kaastunne omastele.

Anu, Leelo, Helle ja Kaupo

Rootsis aednikuna tööta-
nud Kanepi Aiandi aian-
dusspetsialist Tõnis Soo-
pere jagab nõuandeid linna 
haljastamiseks, mis Elvas 
on eriti aktuaalne tänavu 
suvel – linna juubeliaastal.

Sirje Veldi

Kõigepealt muidugi 
küsiks, et millal ja kus te 
Rootsis töötasite ja mida 
konkreetselt tegite?

Töötasin Rootsis Stock-
holmi külje all ühes lille-
kasvatusega tegelevas et-
tevõttes kolm aastat aedni-
kuna. Ettevõttes töötades 
sain lisaks linnahaljastuse 
rajamisele ja hooldamisele 
kasutada ka oma loovust 
ning kujundada paljusid 
potte ja peenraid.

Ettevõte on tegelenud 
lillekasvatusega aasta-
kümneid ja nüüd viimastel 
aastatel on lisaks lillede 
kasvatamisele ja müügile 
tegelenud järjest rohkem 
linnahaljastuse rajamise ja 
hooldamisega.

Kolm aastat tagasi, kui 
ma liitusin nende mees-
konnaga, sai ettevõte en-
dale osa Stockholmi linna-
haljastuse lepingust. Lin-
navõimud olid meie tööga 
väga rahul ja soovisid ka 
edaspidi meiega tihedalt 
koostööd teha. Ettevõt-
te lilli võib praegugi leida 
Stockholmi peatänavatelt, 
kaunitest parkidest, Stock-
holmi eeslinnadest ja kas-
või kuningalossi juurest.

Kui ajakirjade klants-
külgedelt pilte vaadates 
tekib meie inimestel tunne, 
et need ideed pole põhja-
maises kliimas teostata-
vad, siis teie olite Rootsis, 
mis on veelgi põhjapoolsem 
maa ja ka seal leidus ikka-
gi lilli ja taimi, millega lin-
nahaljastust rõõmsamaks 

muuta. Mis siis takistab 
Eestimaal seda tegemast?

Tegelikult ei takista kau-
ni linnahaljastuse rajamist 
mitte miski, kui välja arvata 
napid rahalised vahendid 
haljastuse rajamiseks oma-
valitsuste eelarves. Õnneks 
on olukord paranemas, 
kuna linna välimus on jär-
jest olulisem, et luua atrak-
tiivsem ja ilusam keskkond 
turistidele ja kohalikele 
elanikele.

Ajakirjades väljapaku-
tud ideed võivad mõnikord 
osutuda meie tingimustes 
raskesti teostatavateks, sest 
kardetakse, et uusi ja huvi-
tavaid lahendusi linnahal-
jastuses on kerge lõhkuda 
ja sellisel juhul eelistatakse 
tavapäraseid järgiproo-
vitud lahendusi. Aegajalt 
siiski lõhutakse taimi ja 
rajatisi, kuid sellegipoolest 
võiks rakendada uusi ja 
huvitavaid ideid, kuna ma 
arvan, et neid inimesi, kes 
lillede lõhkumisest rõõmu 
tunnevad, on siiski väga 
väike protsent. Lilli ja raja-
tisi lõhuti ka Stockholmis, 
kuid linnavõimud suhtusid 
sellesse tolerantselt ning 

mõned lilled suve jooksul 
välja vahetada ei olnud eri-
line probleem.

Linnahaljastust rajada 
ja hoida pole sugugi odav. 
Seetõttu valitakse siia ilm-
selt taimi, mis on suhteli-
selt vastupidavad ja õitse-
vad kogu suve jooksul. Mis 
siis linnahaljastusse sobib 
ja millest tuleks kindlasti 
loobuda?

Linnahaljastusse sobi-
vaid lilli ja taimi on väga 
palju, kuid oluline on neile 
valida õige koht. Taimede 
valikul linnahaljastusse on 
oluline teada nende kasvu-
eelistusi – varju-, valguse- 
ja temperatuuritaluvust. 
Vastupidavamaid taimi 
saab kasutada käidavama-
tes kohtades, näiteks leht-
dekoratiivseid taimi, nagu 
näiteks hõbepael, roomav 
metsvits, käokuld jt. Sel-
leks, et käidavamates koh-
tades mitte loobuda kaunilt 
õitsevatest lilledest, võib 
lilled istutada peenarde ja 
pottide keskele – nii jäävad 
nad käeulatusest kaugema-
le.

Teenimatult on linna-
haljastusest kõrvale jäänud 

kõrrelised, mis annavad 
peenardele ja pottidele 
juurde õhulisust ja liikuvust 
(näiteks tarnad, neegri-
hiidhirss, aruhein jt). Sel-
leks, et linn ei oleks kaunis 
ainult suvel, võiks juba sü-
gisel peenardesse ja potti-
desse istutada lillesibulad, 
et juba kevadel oleks õits-
vaid lilli. Samuti võiks pot-
tides-peenardes kasutada 
lisaks lilledele ka puid ja 
põõsaid.

Elva valmistub juu-
beliks. Linn on tellinud 
Kanepi aiandist selleks 
puhuks haljastusprojek-
ti. Kuid oma osa võiksid 
linna haljastuses anda ka 
elanikud, ärid ja ettevõt-
ted. Mida neile soovitak-
site?

Siinkohal oleks sobiv 
tuua üks näide Stockhol-
mist, kus kesklinna äritäna-
val paiknevad ettevõtted ot-
sustasid kaasfinantseerida 
oma tänava kaunimaks 
muutmist. Selle tulemuse-
na telliti tänavat kaunista-
ma suured ja uhked lille-
amplid.

Milliseid lahendusi soo-
vitaksite kortermajadele?

Kortermajadele soovi-
taksin võimalusel paigalda-
da rõdukastid, see muudab 
hoone välimuse kaunimaks. 
Võimalusel tuleks rõdukas-
tide (värvus, suurus) ja tai-
mede valikul järgida ühtset 
stiili, et vältida kortermaja 
üldpildi kirjuks muutumist.

Korteriühistud võiksid 
muuta korterelamute ümb-
rust nägusamaks – parklate 
piiritlemisel kasutada lille-
kaste, trepikodade uste ees 
kasutada lillepotte jne.

Alati ei pea kasutama 
ainult suvelilli, võib rajada 
ka püsilillepeenraid, kuhu 
võiks jätta ruumi ka suve-
lilledele.

Tänavapildis võiks olla rohkem lilli

Tõnis Soopere eelmisel aastal Rootsis.

Foto: erakogu
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OÜ Marepleks   *   Valga mnt 7A   *   tel 7 303 665

Parimad autokaubad - FIXUS!
WWW.FIXUS.EE

DINO 47
võimsus 4,0hj

 mootor  STIGA SV40 
 lõikelaius 45cm; külgväljapaise 
 3 lõikekõrgust (35-60mm); 21 kg
 topeltkuullaagrid

 3490.-
2990.-

  mootor 15 hj Kohler Courage 
  niidulaius 96 cm
  AutoDrive jõuülekanne
  pöörderaadius 46cm 
  kütusepaak 11,4 l

MURUTRAKTOR YardMan AF 6150

 33950.-
30950.-

MURUNIIDUK

MURUTRAKTOR YardMan TF 7135

niidulaius 96 cm
 pöörderaadius 46cm
 mootor 13,5 Hj B&S
 3,8 l kütusepaak

27950.-
1-rattaline käru 515 90 L 
                                       plastist

795.-

1-rattaline käru 515 85L
                                     terasest

798.-

2-rattaline käru 215 90L
                                     terasest

1695.-

Pakkumised kehtivad kuni kaupa jätkub.

Kliendikaardiga -5% allahindlust(v.a.kampaaniatooted).

alates 817.- kuus

alates 115.- kuus alates 107.- kuus

niidulaius 51cm, külgväljapaise;
mootor MTD ThorX 35 OHV (3,5 hj);
niidukõrgus 35-100 mm, 3 eri astet

3195.-

MURUNIIDUK MTD 51 BO

alates 738.- kuus

 29950.-


